



Voprosy istorii estestvoznaniia i tekhniki. 2013-2024

ISSN 0205--9606

URL - <http://vietmag.org>

All right reserved

Issue 2 Volume 34. 2013

THE LAST ATTEMPT TO REHABILITATE THE PROJECT OF THE NATIONAL SYSTEM OF AUTOMATIC CONTROL OF THE ECONOMY (OGAS): A. I. KITOV'S 1985 LETTER TO M. S. GORBACHEV

Aleksey Kuteynikov

Valery Shilov

Abstract

This article introduces an important historical document, a 1985 letter to Mikhail Gorbachev written by Anatoly Ivanovich Kitov (1920-2005), one of the leading Soviet experts on computer technology and the author of the pioneering proposal of computer networks (1959). Kitov's letter presented arguments in favor of the creation of the Automatic System of Control of the Soviet Economy (OGAS) and reviewed the history of the application of automatic control systems in the USSR, which helps illuminate some of the key features of the OGAS project.

Keywords list (en):

Date of publication: 01.04.2013

Citation link:

Kuteynikov A., Shilov V. THE LAST ATTEMPT TO REHABILITATE THE PROJECT OF THE NATIONAL SYSTEM OF AUTOMATIC CONTROL OF THE ECONOMY (OGAS): A. I. KITOV'S 1985 LETTER TO M. S. GORBACHEV // Voprosy istorii estestvoznaniia i tekhniki. – 2013. – V. 34. – Issue 2 С. 100-109 .
URL: <https://vietmag.org/s0205-96060000616-4-1-ru-313/>



ПОСЛЕДНЯЯ ПОПЫТКА РЕАНИМИРОВАТЬ ПРОЕКТ ОБЩЕГОСУДАРСТВЕННОЙ АВТОМАТИЗИРОВАННОЙ СИСТЕМЫ УПРАВЛЕНИЯ СОВЕТСКОЙ ЭКОНОМИКОЙ (ОГАС). ПИСЬМО А. И. КИТОВА М. С. ГОРБАЧЕВУ, 1985 Г

Кутейников Алексей Викторович
Шилов Валерий Владимирович

Аннотация

Статья предваряет публикацию уникального исторического источника - письма высшему советскому руководству о необходимости создания в СССР автоматизированной системы управления социалистической экономикой, которое написал в 1985 г. выдающийся советский ученый Анатолий Иванович Китов (1920-2005), автор первого в мире проекта создания сети электронных вычислительных машин (1959). Содержащийся в письме анализ истории внедрения автоматизированных систем управления в советскую экономику позволяет лучше понять некоторые узловые моменты истории проекта ОГАС и заслуживает самого пристального внимания.

Ключевые слова: А. И. Китов, В. М. Глушков, автоматизированная система управления, электронно-вычислительная машина, кибернетика, проект Общегосударственной автоматизированной системы управления советской экономикой

Дата публикации: 01.04.2013

Ссылка для цитирования:

Кутейников А. В. , Шилов В. В. ПОСЛЕДНЯЯ ПОПЫТКА РЕАНИМИРОВАТЬ ПРОЕКТ ОБЩЕГОСУДАРСТВЕННОЙ АВТОМАТИЗИРОВАННОЙ СИСТЕМЫ УПРАВЛЕНИЯ СОВЕТСКОЙ ЭКОНОМИКОЙ (ОГАС). ПИСЬМО А. И. КИТОВА М. С. ГОРБАЧЕВУ, 1985 Г // Вопросы истории естествознания и техники. – 2013. – Т. 34. – №2 С. 100-109 . URL: <https://vietmag.org/s0205-96060000616-4-1-ru-313/>